
جزییات راه اندازی کارخانه 
نوآوری در ۵ شهر 

ریی����س مرک����ز توس����عه فناوری های 
راهب����ردی معاون����ت علم����ی و فناوری 
از زمان بن����دی راه ان����دازی کارخانه های 
 نوآوری در کلان ش����هرهای بزرگ کشور 

خبر داد.
مهر -  اسماعیل قادری فر در خصوص 
راه اندازی کارخانه ه����ای نوآوری در کلان 
ش����هرهای بزرگ کش����ور گفت: عملیات 
عمرانی کارخانه نوآوری در ش����یراز و در 
مح����ل کارخانجات صنای����ع مخابراتی در 
فضایی به مساحت ۱۴ هزار متر شروع شده 
 است و بناست تا ش����هریور به بهره برداری 

برسد.
رییس مرکز توسعه فناوری های راهبردی 
معاونت علمی و فن����اوری افزود: همچنین 
کارخانه نوآوری مش����هد که جنب دانشگاه 
فردوسی مشهد و در یکی از کارخانه های 
متروکه بوده است با همکاری و مشارکت 
شهرداری مشهد در آبان ماه به بهره برداری 

می رسد.
به گفته وی، قرارداد کارخانه نوآوری در 
یزد در محل کارخانه متروکه ای منعقد شده 
است و با حمایت معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و مساعدت سازمان ملی 
زمین و مسکن اوایل س����ال آینده به بهره 

برداری خواهد رسید.
قادری فر با بیان اینکه معمولاً بر اس����اس 
مزیت های منطق����ه ای و بوم����ی فعالیت 
کارخانه های نوآوری مشخص می شود، افزود: 
همچنین قرارداده����ای ایجاد کارخانه های 
نوآوری در تبریز و اصفهان نیز بزودی منعقد 

می شود.
رییس مرکز توسعه فناوری های راهبردی 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
گفت: امیدواریم ایجاد ای����ن کارخانه های 
نوآوری بستر مناسبی را برای توسعه زیست 

بوم نوآوری در کشور مهیا سازد.
قادری فر با بیان اینکه هدف این اس����ت 
که در فاز اول سوله ها و پهنه های صنعتی 
را با بازسازی به کارخانه های نوآوری تبدیل 
کنیم، بیان کرد: ما یک محدودیت جدی 
در تخصیص مناب����ع عمرانی داریم و اینکه 
قصد نداریم در این ش����رایط هزینه ای به 
هزینه ه����ای دول����ت اضافه کنی����م و به 
 ساخت و ساز س����اختمان های جدید اقدام 

کنیم.

ترویج مدل سرمایه گذاری اشتراکی 
برای توسعه استارتاپ ها 

یک کارش���ناس کس���ب وکارهای اینترنتی با بیان 
مشکلات اس���تارتاپ ها در جذب س���رمایه گذار گفت: 
یکی از رویکرده���ای اینوتک���س ۲۰۱۹ ترویج مدل 

سرمایه گذاری اشتراکی برای توسعه استارتاپ ها است.
ایرنا - مجتبی حمیدیان عضو اتاق فکر هش���تمین 
نمایشگاه نوآوری و فناوری درباره مشکلات استارتاپ ها 
و کسب وکارهای نوین دانش بنیان در جذب سرمایه و 
تأمین مالی، گفت: یک���ی از مهم ترین راهکارهایی که 
برای این موضوع مطرح می ش���ود ایجاد شبکه سرمایه 
گذاران اس���ت که هم ادبیات و دغدغه مشترکی دارند 
و هم زبان هم را بهتر می دانند ام���ا همه آنها توانایی 
شناسایی ابعاد بیزینس و ورود یک تنه به آن را ندارند. 
بنابراین یکی از بهترین مدل ها برای جذب س���رمایه 
اس���تارتاپ ها و یا کمک به جذب س���رمایه آنها مدل 
سرمایه گذاری اشتراکی است که مدل جدی برای جذب 
سرمایه گذاری با توجه به نیاز موجود است. نمایشگاه 
اینوتکس ۲۰۱۹ قائل به ارائه این مدل و دسترس���ی 

راحت تر کسب و کارهای اینترنتی به سرمایه است.
حمیدیان با ذکر اینکه رویکرد نمایش���گاه اینوتکس 
در سال جاری نس���بت به قبل دچار تغییراتی شده و 
این تغییرات مثبت است، گفت: محور و رویکرد اصلی 
اینوتکس در ابتدا بر انتقال فناوری بود. یعنی فناوری 
از کش���ورهای مبدا به داخل ایران وارد شده و بومی 
سازی شود. اتفاقی که از چند سال پیش و به واسطه 
سیاس���ت های مدیریتی در نمایش���گاه و اتفاقاتی که 
در حوزه کس���ب و کارهای فناورانه افتاد، این بود که 
نمایشگاه باید از موضوع انتقال فناوری به سمت ارتقا 

اکوسیستم فناوری تغییر جهت بدهد.
عضو اتاق فکر هشتمین نمایشگاه نوآوری و فناوری 
افزود: این مساله امسال با قوت تمام انجام شد طوری 
که نمایش���گاه اینوتکس امس���ال بزرگترین نمایشگاه 
اکوسیسستم کارآفرینی و کس���ب و کار و استارتاپ ها 

شناخته می شود.
وی افزود: البته کماکان یکی از زیرش���اخه های این 
نمایشگاه انجام مأموریت س���ابق یعنی انتقال فناوری 
به ایران اس���ت که در کنار آن منتورها، شنابتده ها، 
صندوق های خطر پذیر و همه بازیگران عرصه نوآوری 
و فناوری کمک می کنند تا کس���ب و کارهای  هایتک 
و فناورانه با هم جمع شده و گفتگو کنند و از نظر ما 
این روش، کار مفیدتری برای توسعه کسب و کارهای 

مبتنی بر فناوری در کشور است.
هش���تمین نمایش���گاه ن���وآوری و فن���اوری 
INOTEX2019 طی روزهای یکشنبه تا چهارشنبه 
۱۹ الی ۲۲ خرداد ۹۸ در محل دائمی نمایش���گاه های 
بین المللی تهران با شعار »اکوسیستم نوآوری و فناوری 

زیر یک سقف« برگزار خواهد شد.

New Tab New Tab

پنجره دریچه

رییس کمیسیون رقابت و خصوصی سازی اتاق بازرگانی تهران:

دانش بومی مزیت رقابتی اقتصاد دانش بنیان است

ایرنا - سرپرست سازمان توسعه تجارت از افزایش بازگشت ارز صادراتی به کشور خبر داد و گفت: از ابتدای امسال تاکنون حدود چهار میلیارد دلار ارز صادراتی به سامانه نیما بازگشته است.
محمدرضا مودودی با ابراز رضایت نسبت به اصلاح سیاست های ارزی کشور افزود: شوک های سال گذشته که ناشی از ابلاغ بخشنامه های متعدد از طرف بانک مرکزی بود، مانع توسعه صادرات 

شد. 

۴ میلیارد دلار ارز صادراتی
 به سامانه نیما بازگشت

رییس کمیس���یون رقابت و خصوصی سازی و سلامت 
اداری اتاق بازرگانی تهران گفت: ناشناس بودن اکوسیستم 
توسعه اقتصاد و کس���ب وکار موجب شده به جای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان به اشتباه به سوی توسعه شرکت های 

دانش بنیان برویم.

مجمع تش��کل های دانش بنیان - حسن فروزانفر 
رییس کمیسیون رقابت و خصوصی سازی و سلامت اداری 
اتاق بازرگانی تهران با بیان این مطلب، به ذکر تاریخچه ای 
از شکل گیری مفهوم دانش بنیان در وزارت علوم پرداخت 
و گفت: وزارت علوم اولین جایی بود که به بررسی مفهوم 
شرکت های دانش بنیان پرداخت در آن زمان اتاق بازرگانی 
ایران کمیته ای جهت بررسی مفهوم دانش بنیان تشکیل داد 
تا مشخص شود دانش بنیان بر چه مفهومی حاکم است و آیا 

به طور کلی این تعریف درست است یا خیر؟! 
فروزانفر با یادآوری اینکه در اتاق بازرگانی این کمیته به 
مطالعه، اقتصادهای جهان پرداخت و افزود: متوجه شدیم 
در دنیا مفهومی به اسم شرکت های دانش بنیان وجود ندارد 
و در مقابل اقتصاد دانش بنیان یک مفهوم بااهمیت است 
و حائز مختصات، ویژگی ها و مزیت های مهمی اس���ت. در 
دنیا شرکت ها در بدو امر با عنوان شرکت دانش بنیان ثبت 
نمی شوند بلکه پس از تاسیس، بخشی یا همه ارزش افزوده 
تولیدشان را در قالب دانش بنیان تعریف می کنند. دریافتیم 
به کارگیری عنوان “شرکت دانش بنیان” که کاملا ساخت 
و ریشه لغوی شناخته ش���ده ای در عرصه بین المللی ندارد 

می تواند ما را با بحران هایی مواجه کند.
به گفته او، امروزه چه کس���ی می توان���د ادعا کند که 
دانش بنیان نیس���ت حتی یک آژانس مسافرتی که یک 
کار روتین و تکرارش���ونده را هم انجام می دهد قسمتی از 
موفقیت هایش به استفاده مناسبی که از دانش دارد مرتبط 
است.  رییس کمیسیون رقابت و خصوصی سازی و سلامت 
اداری اتاق بازرگانی تهران با بیان این مطلب به تعریف اقتصاد 
دانش بنیان پرداخت و گفت: اقتصاد دانش بنیان اقتصادی 
است که ارزش افزوده ای که در آن ایجاد می شود ناشی از 
بهره گیری حرفه ای از دانش است. یک اکوسیستمی وجود 
دارد که دانش می تواند مزیت رقابتی و ارزش افزده ویژه ای 
را ایجاد کند. حال سوالی پیش می آید که چه نوع دانشی این 

ظرفیت را دارد؟! دانشی که تولید می شود. 
فروزانفر با تاکید بر اینکه برای ایجاد مزیت رقابتی پایدار 
نمی شود از روش های قدیمی اس���تفاده کرد، افزود: یعنی 
دانشی که خریداری می شود یا تکنولوژی وارداتی یا دانشی 
که از طریق مهندسی معکوس و با فاصله زمانی وارد صنعت 
می شود نمی تواند به عنوان مهم ترین عامل تولید ارزش افزوده 

در آن اقتصاد به ایفای نقش بپردازد.

او در پاسخ به این سوال که آیا دانشگاه در شکل گیری 
اقتصاد دانش بنیان نقشی دارد؟! عنوان کرد: بله، به شرطی 
که محققان و تولیدکنندگان دانش در تعامل با شرکت ها و 
فعالان اقتصادی قرار بگیرند که دیدگاه کسب درآمد، سود 
و توس���عه دارند و همچنین در تعامل با مشتریان، تامین 

کنندگان، جامعه ذینفعان و بازار صادراتی هستند. 
وی افزود: این طور نیس���ت که یکی دانش را به صورت 
مستقل تولید کند یکسری آن را خریداری کنند. صاحبان 
کسب وکار باید به این نتیجه برسند که در شرکت خود به 
تولید دانش بپردازند یا با مبادی تولید دانش ارتباط برقرار 
کنند این ها قادر خواهند بود مزیت های نسبی خود را بهبود 

دهند و ارزش افزوده ویژه ای را تامین کنند. 
رییس کمیس���یون رقابت و خصوصی سازی و سلامت 
اداری اتاق بازرگانی با تاکید بر مشارکت بخش خصوصی 
گفت: در وضعیت فعلی حداقل انتظاری که از دستگاه های 
دولتی و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری وجود 
دارد این است که ترکیب تیمی که قرار است دانش بنیان 
بودن شرکت ها را به ارزیابی و احراز کند از بخش خصوصی و 

فعالان این حوزه انتخاب شود.  
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New Tab

پیامک

 Lite P30 موجودی گوشی
هواوی در ایران به پایان رسید

چندی پیش هواوی در مراس����می از س����ری 
 P30 و Pro P30  با معرفی  P30گوش����ی های
Lite در ایران رونمایی کرد و در این مراسم زمان 
فروش گوشی Lite P30 نیز اعلام شد. با شروع 
فروش این گوشی موجودی آن در سریع ترین زمان 

ممکن به اتمام رسید.
 Lite P30 آي تی من - از زمان رونمایی گوشی
و پس از اینکه اعلام ش����د این گوشی با اختصاص 
ارز نیمایی وارد کشور ش����ده و با قیمتی متعادل 
به فروش می رس����د، انتظار می رفت از این گوشی 
استقبال خوبی شود. با شروع مراحل فروش، این 
انتظار به حقیقت پیوست و موجودی Lite P30 در 
مدتی کوتاه به پایان رسید. این اتمام موجودی، هم 
در فروشگاه های سطح شهر و هم در فروشگاه های 
آنلاین اتفاق افتاد که نش����انگر اس����تقبال از این 

گوشی است.
گوشی Lite Huawei P30 علاوه بر قیمت 
مناسبش، از نظر فنی نیز مشخصات مطلوبی دارد.  
دوربین  سه گانه باکیفیت در پشت گوشی، دوربین 
سلفی 3۲ مگاپیکس����لی مجهز به هوش مصنوعی، 
طراحی زیبا، تراشه Kirin 710 با هشت هسته 
پردازشی و نمایشگر 6.۱5 اینچی IPS با رزولوشن 
1080x2312 تنها بخشی از ویژگی های فنی این 
محصول هستند که علت خرید آن را کاملًا توجیه 
می کنند. برند هواوی مدتی است که جای خود را 
بیش از پیش در بازار ایران مستحکم کرده و جزء 
مهره های تأثیرگذار بازار کشور شناخته می شود. اما 
دلایل فروش بالای این گوشی فقط در قابلیت های 
فنی و قیمت مناس����ب خلاصه نمی شَود؛ هواوی 
جهت تکمیل این چرخ����ه، برنامه های منظمی در 
پیش گرفته بود. تبلیغات هدفمند هواوی، از جمله 
این برنامه هاست. ش����ما به عنوان یک شهروند در 
سطح شهر و به عنوان یک کاربر در اینترنت، این 
تبلیغات را دیده باشید. تبلیغاتی که به عنوان یک 
مکمل کارآمد برای نقاط قوت این گوش����ی عمل 
کرده و باعث رشد بیشتر هواوی در بازار شده است. 
 نکته جالب دیگر این اس����ت که اتفاقات اخیر 
درباره تحریم های آمریکا علیه هواوی و ش����ایعات 
پ����س از آن نه تنها نتوانس����ت جل����وی فروش 
گوش����ی های هواوی را در ایران و کشورهای دیگر 
را بگیرد، بلکه فروش هواوی همچنان رو به رشد 
است. این اتفاق را می توان مرهون اعتماد کاربران به 
هواوی دانست؛ اعتمادی که در سال های طولانی 
حضور این برند در بازار ایران شکل گرفته و آن را 

جزء برندهای برتر بازار قرار داده است. 

ثبت سفارش واردات 3 میلیون 
گوشی

رییس کارگروه رجیس����تری تلفن همراه با 
بیان این که ارز برای واردات گوش����ی تلفن 
همراه تامین شده است اعلام کرد که حدود 
سه میلیون گوشی ثبت سفارش شده است 

که موجب کاهش قیمت گوشی خواهد شد.
آی تی من - رییس کارگروه رجیس����تری 
تلفن همراه با بی����ان اینکه با تمهیدات بانک 
مرکزی، اکنون ارز برای واردات گوشی های 
همراه به صورت تجاری تامین ش����ده است، 
گفت: حدود سه میلیون گوشی ثبت سفارش 
شده اس����ت که پس از ورود به بازار موجب 

کاهش قیمت گوشی های همراه خواهد شد.
فلاح جوش����قانی ب����ا بی����ان اینکه طرح 
رجیستری مسافری وجود ندارد، افزود: زمانی 
که طرح رجیستری گوش����ی همراه ) اتصال 
دستگاه های گمرک، سازمان وزارت صمت و 
اپراتورهای تلفن همراه( اجرا شد سامانه ای 
برای مسافران در گمرک تعریف شد تا بتوانند 
گوشی هایی را که با خود می آورند ثبت کنند 
اما پس از نوسانات ارزی که واردات تجاری 
محدود شد، کسانی از طریق سامانه مسافری 
گوش����ی هایی را وارد و ثبت و به بازار ارائه 
می کردند که به سامانه رجیستری مسافری 
معروف ش����د اما در حقیقت چیزی به این 

عنوان نداریم.
وی اف����زود: بخش����ی از علل ب����الا بودن 
قیمت گوش����ی های همراه به علت کمبود 
تعداد گوش����ی بوده که اکنون امکان واردات 
گوش����ی های همراه به صورت تجاری فراهم 

شده است.
رئیس س����ازمان تنظیم مقررات رادیویی 
اضافه کرد: از ابتدای خرداد با اطلاع رسانی و 
تامین ارز، اتصال سامانه رجیستری مسافری 
و ناجا برقرار است و مس����افر بودن یا نبودن 
فرد واردکننده گوشی بررسی می شود و هر 

مسافر فقط یک گوشی می تواند وارد کند.
جوش����قانی گفت: حدود 6۰ تا 7۰ شرکت 
وارد کننده برای واردات گوشی همراه، ثبت 
سفارش کردند و به نظر نمی رسد انحصاری 

در این حوزه باشد.
وی با بیان اینکه اکنون قیمت گوشی های 
همراه حدود ۲۰ درص����د حباب دارد، افزود: 
بازار موبایل تا ۲ ماه آین����ده به اندازه کافی 
تامین خواهد ش����د و با ورود این گوشی ها، 
قیمت ها حدود ۲۰ درص����د کاهش خواهد 

یافت.
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واردات مسافری با بازار موبایل چه کرد؟

رشد 90درصدی واردات مسافری و به هم ریختن بازار 
بررسی کارنامه یک ساله واردات گوشی های تلفن همراه مسافری نشان می دهد 
برخلاف ادعای موافقان، این روش از واردات نه تنها از التهابات بازار موبایل جلوگیری 

نکرده؛ بلکه به یک چالش نیز تبدیل شده است.
مهر - ابتدای خردادماه سال جاری بود که سرانجام متولیان طرح رجیستری 
پس از چند نوبت خلف وعده، به واردات سازمان دهی شده تلفن های همراه قاچاق 
از طریق سامانه مسافری پایان دادند و با اتصال سامانه های گذرنامه نیروی انتظامی 
و ثبت تلفن همراه مسافری گمرک به یکدیگر، ورود تنها یک دستگاه تلفن همراه 

در سال از خارج از کشور و فقط برای مسافران واقعی را امکان پذیر اعلام کردند.
واقعیت آن است که افزایش چشمگیر نرخ ارز در خردادماه سال گذشته و حواشی 
متعدد به وجود آمده در مورد تخصیص ارز یارانه ای به شرکت های واردکننده تلفن 
همراه که در نهایت منجر به محاکمه مدیران ش���رکت های واردکننده و توقیف 
حدود 6۰۰ هزار دستگاه تلفن همراه شد، عرضه بازار تلفن همراه را با کمبود و 
اخلال مواجه کرد و نهایتاً این بازار نیز همچون برخی بازارهای دیگر، از شرایط 

تعادل خارج شد.
عدم توازن عرضه و تقاضا در بازار موبایل تا جایی پیش رفت که مجریان طرح 
رجیستری و متولیان تنظیم بازار با وجود آگاهی از چالش های آتی واردات گوشی 
مسافری در کنار واردات تجاری، به طور موقت به این روش از واردات نیز به عنوان 

یکی از راه های تأمین نیازهای بازار موبایل، رضایت دادند.
 چالشی به نام گوشی مسافری

بررسی »کارنامه یک ساله واردات گوشی مسافری« نشان می دهد که برخلاف 
ادعای موافقان، این روش از واردات نه تنها از التهابات بازار موبایل جلوگیری نکرده؛ 
بلکه به چالشی برای دولت، بازار موبایل، طرح رجیستری، واردکنندگان قانونی و 

مصرف کنندگان نهایی تبدیل شده است.
 رشد بیش از 90 برابری واردات گوشی مسافری طی یک سال

بر اساس نمودار که توسط سامانه همتا در اختیار خبرگزاری مهر قرار داده شده 
و روند یک ساله واردات گوشی مسافری به کشور را نشان می دهد، می توان گفت 
از فروردین ماه سال قبل، واردات گوشی تلفن همراه از طریق رویه مسافری آغاز 
شد و در ماه های پایانی سال گذشته روند واردات آن شدت گرفت تا در نهایت، 
در فروردین و اردیبهشت ۹۸ به اوج خود رسید؛ به طوری که تعداد گوشی های 
مسافری از ۱۹.6۱7 دستگاه در فروردین ماه ۹7 به ۱.۸63.۲۴6 دستگاه در پایان 

اردیبهشت ماه سال جاری افزایش پیدا کرد.
به عبارت دیگر شاهد رشد بیش از ۹۰ برابری واردات گوشی مسافری طی یک 

سال بوده ایم.

نمودار نشان می دهد که روند صعودی واردات گوشی مسافری در اواسط سال 
قبل دچار وقفه شده و در واقع در آذرماه، افت قابل ملاحظه ای در ثبت گوشی 
مسافری دیده می شود که دلیل آن را باید در اعمال محدودیت به وجود آمده در ۲۸ 

آبان ماه همان سال جستجو کرد. 
در واقع، بر اساس این محدودیت، هر فرد با کد ملی خود تنها قادر به ثبت یک 

دستگاه تلفن همراه به صورت مسافری شد؛ اگرچه با این حال، همانگونه که در 
نمودار به وضوح قابل مشاهده است، این محدودیت تنها به طور موقت تعداد ثبت 
گوشی های مسافری را کاهش داد و پس از آن، گروه های ذینفع، خود را با شرایط 
جدید وفق داده و با استفاده از اطلاعات خریداران نسبت به ثبت گوشی و پرداخت 
حقوق و عوارض آن اقدام کردند. اینجا بود که آمار واردات مسافری یا به عبارت 

بهتر، ثبت گوشی های قاچاق از طریق سامانه مسافری افزایش چشمگیری یافت.
 شکست بازار موبایل در سال 9۷ با جولان گوشی های مسافری

با آغاز طرح رجیستری از ۲۸ مهرماه ۹6، کلیه برندها و مدل های گوشی های 
تلفن همراه یکی پس از دیگری وارد طرح شدند و تأمین نیازهای بازار موبایل که 
مطلقاً در دست قاچاقچیان قرار داشت، در نهایت با اجرای کامل این طرح، به سمت 

و سوی واردات قانونی سوق پیدا کرد.
برای تأیید این گفتار می توان به آمارهای رسمی موجود رجوع کرد. به عنوان 
نمونه طبق آمار رسمی گمرک، مجموع واردات گوشی تلفن همراه از زمان اجرای 
طرح تا پایان فروردین سال گذشته، ۲7۱ میلیون دلار از قاچاق کالاهای مشمول 
این طرح را کاهش داد و میزان ۴۸.5 میلیون دلار از حقوق تضییع شده دولتی 

را احیا کرد.
این آمار و ارقام بخشی از ماحصل طرح رجیستری بود که به خوبی حکایت از 

کاهش چشمگیر قاچاق این کالای اساسی داشت.
اما از ابتدای سال گذشته به یک باره ورق برگشت و با افزایش چند برابری نرخ 
ارز و افزایش صعودی قیمت گوشی ها، مصرف کننده نهایی با کاهش قدرت خرید 
مواجه شد و بازار موبایل شوک سمت تقاضا را نیز تجربه کرد و از همان زمان بود 
که واردات گوشی مسافری به منظور مصرف تجاری به صرفه شد و قاچاقچیانی که 
با اجرای طرح رجیستری دست شان از این بازار کوتاه شده بود، یک بار دیگر و با 

پوشش گوشی مسافری به این بازار برگشتند.
جدول زیر نشان می دهد که از مجموع کل واردات گوشی تلفن همراه از ابتدای 
سال ۹7، واردات گوشی مسافری در حدود 6۰ درصد واردات این کالای اساسی را 

به خود اختصاص داده است.

بر طبق این آمار مجموع واردات موبایل از ابتدای سال ۹7، ۱۱.555.۴۹6 دستگاه 
بوده که سهم گوشی های تجاری و مسافری به ترتیب ۴.۹55.۹۹3 و 6.5۹۹.5۰3 

دستگاه برآورد شده است.
در این میان، واردات گوشی های تجاری از اوایل تابستان ۹7 افت محسوسی پیدا 
کرد که از جمله اصلی ترین دلایل آن می توان به عدم تأمین ارز لازم برای واردات 
از سوی بانک مرکزی اشاره کرد. به همین دلیل نیاز بازار تدریجاً به سمت سامانه 

مسافری سوق پیدا کرد.
اما مشکل از جایی شروع شد که منابع ارزی برای واردات قانونی تلفن همراه 
تأمین شد، لیکن ذینفعان واردات مسافری به دلایل متعددی از جمله پایین تر بودن 
هزینه های واردات از این طریق و بالطبع بالاتر بودن حاشیه سود، عدم الزام به اخذ 
مجوزهای لازم برای واردات و انجام رویه های قانونی، عدم الزام به اخذ نمایندگی 

و مواردی از این دست، کماکان اصرار داش���تند که نیاز بازار را از طریق قاچاق 
تأمین و صرفاً با پرداخت مبلغی در سامانه مسافری گوشی های وارداتی قاچاق را 

رجیستر کنند.
شرکت های واردکننده نیز با توجه به عدم امکان رقابت قیمتی با گوشی های 
قاچاقی که از طریق سامانه مسافری ثبت می شدند، دیگر انگیزه ای برای واردات 

قانونی نداشته و تدریجاً سهم خود را از تأمین بازار از دست دادند.
 تحلیل هزینه-فایده واردات مسافری و تجاری

در جدول زیر، هزینه/ فایده واردات گوش���ی تلفن همراه به صورت تجاری و 
مسافری با یکدیگر مقایسه شده است که نشان می دهد، چگونه با واردات مسافری 

گوشی تلفن همراه، حقوق دولت و مصرف کنندگان نهایی نادیده گرفته می شود.
»عدم نظارت دولت بر جریان ارزی و تشدید قاچاق خروجی ارز«، »از بین رفتن 
تجارت رسمی و تطهیر کالای قاچاق«، »عدم تمایل تولیدکنندگان به حضور در 
عرصه تولید تلفن همراه« و »عدم امکان قیمت گذاری روی گوشی ها« از جمله 
مواردی است که موجب می شود، دولت نتواند به عنوان رگولاتور و تنظیم گر در 

این بازار مداخله کند.
همچنین »فقدان هرگونه گارانتی و خدمات پس از فروش«، »ثبت گوش���ی 
مسافری دست دوم و فروش آن به عنوان آکبند«، »ثبت مسافری گوشی »های 
کپی« و چینی و فروش آن به عنوان گوشی معتبر« و »ثبت گوشی مسافری فاقد 

استاندارد سلامت« نمونه هایی از تضییع حقوق مصرف کنندگان نهایی است.

با توجه به توضیح���ات جدول فوق و همچنین با اضاف���ه کردن این موضوع 
که بر اساس آمار ذکر شده »واردات گوش���ی مسافری« و با احتساب »متوسط 
قیمت ۱5۰ دلاری برای هر گوش���ی«، در حالی طی یک س���ال اخیر، حدود 
یک میلیارد دلار برای واردات گوش���ی مس���افری تأمین ارز ش���ده اس���ت 
 که در کمال تعجب، سیاس���ت گذار ارزی از منش���أ تأمین آن هیچ اطلاعی

 ندارد.
به این ترتیب ادامه رویه واردات گوش���ی مس���افری علاوه بر معضلات یاد 
 ش���ده برای ای���ن ش���کل از واردات،می تواند نظ���م ب���ازار ارز را نیز دچار

اختلال کند.

رییس کمیسیون افتای سازمان نصر تهران: 

تولید محصولات افتا نیازمند بسترسازی و توجه است  

دیدگاه

رییس کمیسیون افتای سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران با بیان 
مشکلات شرکت های حوزه افتا گفت: با اینکه تولید محصولات بومی و ارائه 
خدمات در حوزه امنیت در کشورمان سابقه زیادی دارد، اما فعالان این حوزه 

همچنان با مشکلات متعددی برای فعالیت روبه رو هستند.
نصر تهران- بهناز آریا افزود: هدف دولت و شرکت هایی که در این صنعت 
کار می کنند این است که کشور بتواند به حد مطلوب امنیت ملی برسد. یکی 
از پایه های مهم این امنیت مطلوب ملی، تولید محصول افتایی با کیفیت است. 
کاری که به هیچ عنوان ساده نیست و نیاز به کار زیاد و صرف زمان زیادی 

دارد. 
او در این رابطه ادامه داد: ما ادعا نمی کنیم در حال حاضر دارای محصولات 
با کیفیت قابل جایگزینی هستیم. اما مساله اینجاست که به هر حال باید بستر 
تولید فراهم شود و تسهیلاتی برای تولید اختصاص یابد. بالاخره باید از جایی 
شروع کنیم و همه کمک کنند تا محصول بتواند به تدریج خود را بهبود ببخشد. 
همان  طور که در تمام دنیا برای محصولات پیشرو این اتفاق افتاده است یعنی 
دولت ها، سازمان ها و مردم حمایت کرده اند تا یک محصول مرحله به مرحله 

بهتر و به یک محصول مطلوب تبدیل شود.
به گفته آریا، توسعه فعالیت بخش خصوصی در این حوزه یکی از اهداف مهم، 

چه در بخش حاکمیت و چه در بخش تولیدکنندگان به شمار می آید؛ با این 
حال هر روز ابلاغیه ها و بخشنامه های متعددی از راه می رسند که مانع کسب و 

کارها می شوند و هم روال ها را کند می کنند.
رییس کمیسیون افتا معتقد است؛ با شرایط به خصوصی که کشور دارد 
نمی توان مساله امنیت سایبری را ساده انگاشت و در نهایت باید ابزار مقابله با 
تهدیدات سایبری را فراهم کرد. این ابزار هم شامل تربیت نیروی متخصص 
و هم شامل تولید دانش بومی می شود. بدون شک استفاده از تجارب جهانی 
می تواند کمک بزرگی برای طی نشدن مسیرهای اشتباه باشد و تجربه های که 
دیگران در کشورهای پیشرو به دست آورده اند می تواند تبدیل به راه حل های 
بومی شود. تولید محصولات با کیفیت بومی که بتوانند با نمونه های خارجی 
رقابت کنند موضوع مهمی است که باید در جهت رسیدن به آن همکاری و 
تعامل کافی بین سازمان ها به وجود بیاید. محصول امنیتی که به حد کیفیت 
مطلوب رسیده باشد باید دست کم در زیرساخت های حیاتی کشور به کار گرفته 
شود. رییس کمیسیون افتا گفت: از مهم ترین اهداف کمیسیون افتا پرداختن 
به مسایل تولیدکنندگان داخلی است و در همین راستا راهکارهایی در پیش 
گرفته شده است. یکی از این راهکارها افزایش تعاملات با حاکمیت است و 
چون متولیان متعددی در حوزه امنیت وجود دارد این تعاملات پیچیده است 

و لازم است کار زیادی انجام شود. یکی از دغدغه های این رسته از فعالین، 
مجوزهایی است که هریک باید با ماه ها تلاش به دست آید. از مجوز فعالیت تا 

گواهی آزمایشگاه و ارزیابی هایی که باید تا حد ممکن تجمیع و تسریع شود.
آریا افزود:  برخورداری نظام صنفی از یک کرسی در کنار این نهادها می 
توانند کمیسیون افتا را از موضع ابلاغ گیرنده و منفعل خارج می کند و باعث 
می شود کمیسیون بتواند در ایجاد قانون یا آیین نامه های جدید مشارکت کند. 
اخیرا این مشارکت ها در حال افزایش قابل توجهیست که نشان از درک متقابل 

جایگاه بخش خصوصی و حاکمیت در تامین امنیت ملی دارد.
از جمله مشارکت اخیر فعالین و اعضای کمیسیون افتای سازمان نظام صنفی 
رایانه ای استان تهران در تدوین نسخه جدید طرح امن سازی زیرساخت های 
حیاتی در قبال حملات الکترونیکی با مرکز راهبردی افتای ریاست جمهوری 
که مشارکتی سازنده و گامی رو به جلو در تعاملات و بسیار امیدوار کننده بود.

آریا می گوید این مشارکت می تواند باعث شود در تصمیم گیری ها، دغدغه 
بخش خصوصی به عنوان بازوی اجرایی دولت نیز در نظر گرفته شود. همچنین 
دانشی که در بخش خصوصی وجود دارد می تواند در جهت منافع همه به 
کار گرفته شود، زیرا در نهایت هدف همه، یک هدف واحد و تامین و تقویت 

امنیت ملی است.
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